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      This message is based on three pillars: the Qur'an and faith and the Arabic language, as the relationship between the science of the three closely linked, and my intention in this letter is to point out some of the methods of language adopted by the Isolationists in the employment of sacred texts in line with their beliefs, has divided this letter to the three chapters: 
Chapter I: General Isolationists and their approach is to understand the Koran. 
Chapter II: Employment at the rhetorical Mu'tazilah. 
Chapter III: Employment grammar when Mu'tazilah. 
      The bottom of this letter the following: 
A close link between science and belief and the Qur'an as such. 
2 The Mu'tazilah Ojawa mind are not their specialty. 
3 has great Isolationists in the interpretation of sacred texts even came close to wasting the spirit of these texts. 
4 The employment provisions for the benefit of prior belief is a systematic error should Tgtenbh all the difference of words. 
5 The significance of the words on the meaning of great importance, it should not be compromised in this science. 
6 The direction of the Bedouin have an impact in understanding the Qur'anic text. 
7 The frequent readings of the multiplicity of great benefit in understanding the Qur'anic text. 
8 Mu'tazilah erred in providing some of the readings is frequent; because it supports their beliefs on the frequent readings that violate their beliefs. 
9 The lack of curriculum Naqli Mu'tazilah to leave a gap in the doctrine of retirement. 
May Allaah bless our Prophet Muhammad and his family and him. 

بسم الله الرحمن الرحيم

   تستند هذه الرسالة على ثلاثة ركائز هي : القرآن والعقيدة واللغة العربية، فالعلاقة بين هذه العلوم الثلاثة ترتبط ارتباطا وثيقا، وقصدي في هذه الرسالة هو أن أشير إلى بعض الأساليب اللغوية التي اعتمدتها بعض الفرق الكلامية من أجل الاستدلال لأصولها , وكيف أن المعتزلة قد وظفوا اللغة في هذا الشأن , وقد قسمت هذه الرسالة على ثلاثة فصول :
الفصل الأول : المعتزلة ومنهجهم العام في فهم القرآن.
الفصل الثاني : التوظيف اللغوي البلاغي للنصوص القرآنية عند المعتزلة .
الفصل الثالث : التوظيف النحوي عند المعتزلة للنصوص القرآنية.
       وكانت الفائدة المستخلصة من هذه الرسالة ما يلي :
1ــــ الارتباط الوثيق بين اللغة والعقيدة والقرآن.
2 ــــ لقد أولج المعتزلة العقل في غير اختصاصه .
3 ــــ إن المعتزلة بالغوا في تأويل النصوص , وإخراجها من الحقيقة إلى المجاز , من أجل توظيف النصوص لمصلحة أصولهم , حتى كادوا أن يضيعوا روح النصوص الشرعية .

4ــــ إن توظيف المعتزلة للنصوص توظيفاً متكلفاً من أجل اعتقاد مسبق يُعَدُّ خطأً منهجياً ينبغي أن تجتنبه جميع المذاهب الكلامية الإسلامية .
5 ــــ ــــ إن لدلالة الألفاظ على معانيها أهمية خاصة من حيث الاستنباط , فلا ينبغي التفريط في هذا العلم.

 6_ إن التوجيه الإعرابي له أثره الفاعل في فهم النص القرآن .

7 _ إن لتعدد القراءات القرآنية المتواترة فوائد عظيمة في فهم النص القرآني , وإن أيَّ فرقة أهملت هذه الفوائد فإنها ــــ بلا شك ــــ قد وقعت في الخلل العقائدي .
8 _ لقد أخطأ المعتزلة في تقديم بعض القراءات القرآنية غير المتواترة لأنها توافق مذهبهم على القراءات المتواترة التي خالفت مذهبهم . 
9 _ إن افتقار المعتزلة إلى المنهج النقلي ترك ثغرة واضحة في مذهب الاعتزال .
وصلى الله على نبينا محمد وآله وصحبه وسلم.
